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آینده بشار اسد از نگاه احمد زیدآبادی
احمد زیدآبادی، فعال سیاســی اصلاح طلب، با انتشار یادداشتی با عنوان »چه 
سرنوشــتی در انتظار سوریه اســت؟« در کانال تلگرامی خود نوشت: »با این 
سرعتی که شبه نظامیان هیئت تحریرالشام در پیش روی به سوی جنوب سوریه 
پیدا کرده اند و با این ضعفی که ارتش ســوریه از خود نشــان می دهد، اشغال 
دمشق و سرنگونی دولت بشار اسد، دیگر خیلی هم امر بعیدی به نظر نمی رسد.

قرار است سوریه زیر چکمه »طالبان جدید« چه سرنوشتی پیدا کند؟ به نظرم 
بی ثباتی و بدبختیِ بلندمدت!

بشار اسد در سال های اخیر از خود خیره سری نشان داد و وارد مذاکرات جدی 
به قصد تشکیل دولتی متکثر از نیروهای مختلف نشد. این هم نتیجه اش! حال 
این وســط اسرائیل چگونه می خواهد با قدرت گرفتن احتمالی تحریرالشام در 
ســوریه کنار آید؟ همانطور که زمزمه اش را به راه انداخته اند، ظاهراً ایجاد یک 
منطقۀ حائل در خاک سوریه یعنی اشغال مناطق شمالی بلندی های جولان تا 

یک قدمی دمشق!
اینکه ترامپ گفته بود: »مساحت جغرافیایی اسرائیل روی نقشه کوچک به نظر 
می رسد و من همیشــه به این فکر کرده ام که چگونه می توانم آن را گسترش 

دهم.« شاید صرفاً بلوف یک آدم خودشیفته نبوده باشد!
خدایا! کی خاورمیانه را اینطور نفرین کرده است؟«

سوشیال

قانون حجاب و عفاف در ورطه بی قانونی
منصور انصاری

قوانینی که مقبولیت عمومی نداشته باشند و مبتنی و متکی بر وجدان عمومی 
جامعه و مورد درخواســت آنان نباشند، نمی توانند جاری و ساری شوند و جنبه 
اجرایــی و عملی به خود بگیرند، مگر آنکه حاکمیتی بخواهد به خاطر تعصبات 

ایدئولوژیک، خود را قربانی چنین قوانین و مقرراتی کند.
 قوانیــن در طول تاریخ از متن جامعه و پیرو ضرورت  های اجتماعی برای حفظ 
نظم و امنیت میان بخش  های مختلف یک جامعه مقرر   می شوند و در عصر مدرن 
اگر مجلسی در چارچوب مدرنیته از سایر قوا حتی حاکمیت جدا یعنی مستقل 
باشــد، قبل از نگاه به مواضع ایدئولوژیک حاکــم باید به متن جامعه و نیازهای 
آن نگاه کند. آیا مجلس قبل از تصویب قانون موســوم به حجاب و عفاف بعد از 
رخدادهای متعدد و آنچه »جنبش مهسا« یا »زن زندگی آزادی« گفته   می شد به 
متن جامعه زنان و یا به طور کلی شرایط اجتماعی موجود با هر میزانی از رضایت 
و نارضایتی مردم یا فراتر از آن، خواسته  های زنان با هر درصدی که خود حاکمیت 

  می گوید، نگاهی هر چند گذرا و سطحی انداخته است؟
 آیا کمیســیون  های مرتبط مجلس یا بخش پژوهش، مطالعه یا تحقیقی جامع 
در مورد تقاضای واقعی، نه تبلیغاتی و شــعاری آن هم از طریق رســانه صد در 
صد حاکمیتی صدا و ســیما کرده اســت؟ آیا مرکز پژوهش  های مجلس آماری 
مبنی بر تقاضای مصرانه بانوان محجبه طرفدار حاکمیت یا در استخدام نهادها و 
ارگان  های حاکمیتی یا دولتی مبنی بر مقبولیت یا عدم مقبولیت حجاب اجباری، 
قابل ارائه و در دست دارد؟ آیا نهاد، ارگان، دانشگاه یا موسسه ای تحقیقاتی، آماری 
تحلیلی و واقعی از ضریب وجدان عمومی برای الزام در تهیه، تدوین و تصویب این 

قانون انجام داده است یا آماری قابل اتکا در این عرصه دارد؟ 
دوری نمایندگان مجلس از متن عمومی جامعه در تصویب مفاد این قانون، چه 
با رای گیری و چه ارجاع به ماده 85 مجلس و کمیسیون مربوط بخوبی آشمار 
اســت تا حدی که بســیاری که در مورد مجلس مردد بودند که آیا این مجلس 
مرکب از نمایتدگا ن مر دم است یا خیر اینک به این نتیجه رسیده اند اگر اینان 
با حوزه  های انتخاباتی خود در ارتباط هستند چرا تن به تصویب چنین قوانینی 
  می دهند؟ زیرا این قانون از دایره تمام شاخص های الزامی برای پاسخ به نیازهای 
اجتماعی یا تاریخی و سیاســی جامعه یا کشور بهره نگرفته است و به واقع تهی 
است، مبنای تصویب آن چه مفاهیم و اصولی است و اگر مبنای شرعی، عرفی و 
اخلاقی که بسیاری از حقوقدان  های مستقل این وجه از وجوه لازم برای تصویب 
این قانون را قبول ندارند و آن را رد   می کنند مبنای آن به جز برداشت مستقیم 
غیر تفســیری از اصول فقه غیر مدرن غیر دینامیک و به عبارتی فقه ایدئولوژی 

زده چه می تواند باشد؟ 
 شــرع شرع اســت و اجرای آن برای یک متشرع الزام آور است که حسب آنچه 
علمای اعلام و فقهای مشهور و مقبولیت یافته در فضای عمومی و عرفی جامعه 
اعلام   می کنند عمل   می شــود و اگر کسی تبعیت نکرد خود داند زیرا حتما باور 
دارد برایش عقوبت اخروی به شــمار   می رود و باید گفت طبق فلسفه ومفاهیم 
دینی این تکالیف که الهی است و نه حکومتی یا دولتی، الزاما از سوی هیچ کس 
هم برای اینکه خالصانه و مخلصانه یا ریاکارانه است نظارت نمی شود و ماهیتا قابل 

نظارت نیست مگرنظارت ذات باری تعالی که خود   می داند ولاغیر.
 در تمام طول تاریخ و در میان ادیان مختلف از جمله فرق و مذاهب اسلام، وقتی 
دین، دولتی و امر و نهی حکومتی شــد، لامحاله جایگاه اولوهیتی اش به شدت 
کاهش می یابد، پس وقتی یــک اقدام اجتماعی جنبه حقوقی به خود   می گیرد 
بی آنکه وجوه گفته شــده همانند مقبولیت عام، ضرورت و نیاز مبرم اجتماعی و 
وجدان عمومی را به طور متقن چه از طریق مشــاهده و چه بررسی رخدادهای 
تاریخی و حرکت  های اعتراضی پشــت آن را به همراه نداشــته باشد، همچنین 
موضوع و ماهیت آن از نظر سیاسی به وفاق ملی نرسیده باشد، عوارض و تبعات 
نامطلوب برای جامعه ای با همه مشــکلات اقتصادی و معیشــتی در پی دارد و 
مســئولیت آن بر عهده کسانی اســت که مصرانه در پی تصویب چنین قوانینی 

هستند.
یک قانون هر چه که باشــد، حتی اتکای صرف به فرهنگ و ارزش  های تاریخی 
یک سرزمین، حتما باید تایید آشکار یا ضمنی وجدان  های بیدار جامعه جهانی 
را نیز داشته باشد. یعنی جهان کوچک شده و شاخصه  های فکری و فرهنگی آن 
به سمت یک ســویه گی   می رود و نظریه »دهکده جهانی« مک لوهان، جامعه 
شناس سرشناس تحقق یافته است و با گسترش حیرت آور فضای مجازی روز به 
روز این جهان گسترده و گیتی بی انتها کوچک تر و در دسترس تر   می شود. پس 
یک حکمرانی بر مبنای عقلانیت سیاســی باید به این نکته مهم توجه نماید که 
قوانین و مقرراتی که تصویب   می کند موجب آرامش و امنیت جامعه و تحســین 
اتوریته  های فکری از میدان  های علمی و معرفتی جهان و همســویی بخش  های 

مختلف آن شود، نه اینکه خود مسئله ساز شود.
 بســیاری از فلاســفه و نظریه پردازان فلسفه سیاسی معتقدند که قبل از وفاق 
ملی بر ســر جنبه  های حقوقی یک موضوع، باید وجوه سیاســی آن مورد توافق 
قرار گیرد. حرکت از وجوه حقوقی در تمامی مباحث و مناقشه  ها و تعارض منافع 
عمومی، ابتدا از دالان تنگ و تاریک سیاســی   می گــذرد، زیرا اصولا وظیفه امر 
سیاسی حل تعارضات اجتناب ناپذیر اجتماعی، چه در داخل چه در صحنه  های 
بین المللی اســت. این مفهوم از عهد باســتان و شکل گیری تمدن  های اولیه که 
هنوز خط اختراع نشده بود تا دنیای کنونی و تشکیل سازمان ملل متحد و اجماع 
جهانــی و صف بندی گروه  های مختلف اعم از گروه  های اقتصادی مانند گروه 8، 

بریکس و چه ده  ها ساختار سیاسی اقتصادی جمعی دیگر وجود داشته و دارد.
 هم اکنون هم هر مناقشه ای قبل از آنکه وجوه حقوقی آن مورد مداقه و ملاک 
همسویی و تعادل قرار گیرد، ابتدا از وجه سیاسی مورد مداقه و حل و فصل قرار 

  می گیرد سپس در فرایند نهایی شکل حقوقی   می یابد.
 نمونه بارز این امر، انحراف از حل مناقشه برجام است که عده ای لج بازانه وجه 
حقوقی آن را پایه و اساس حل مناقشه   می دانند که این علاوه بر جهل سیاسی 

یک رویکرد انحرافی است.
 اگر پیشــنهاد دهندگان قانون حجاب وعفاف و طرفداران این رویکرد باور دارند 
عموم مردم یعنی اکثریت طرفدار آن هســتند به آرای عمومی بگذارند، جز این، 
از توجیهات مبهم شــرعی بودن آن فاصله بگیرند و رعایت اصول آن را به نظر 
علما و فتاوای آنان بگذارند، زیرا شرع و عرف قرن هاست در این سرزمین بوده و 
هست. این قانون در حوزه سیاست و سیاست گذاری یا بده و بستان و سیاست 
بازی است و حتما واکنش  های خود را دارد که کشور و سرزمین را درگیر   می کند. 
کســانی که در این شرایط وخیم و نامطلوب معیشت مردم چنین قوانینی را به 
میان   می آورند سود خود را در بلبشوی جامعه جستجو   می کنند، با این توصیف 
به ناگزیر به توصیه کوتاهی از مرحوم جواد طباطبایی اشــاره   می کنیم که نقل 
  می کند: توماس قدیــس »توماس آنونیاس« معروف به حکیم آســمانی )فوت 
1274( و نویســنده کتاب در باب هســتی و ذات، یکی از فلاســفه زمینه ساز 
مدرنیته، در ادامه ســخنی از ارسطو گفته بود، مناسبات و قوانینی که مصلحت 
عمومی در آنها رعایت نشده را نمی توان سیاسی شهروندی خواند و شهریاری که 
فرمانروایی او ناظر به مصلحت عمومی نباشد، فرمانروایی او غصبی است. گرچه 
این نقل قول از توماس قدیس به این حدت و شــدت نیست ولی حتما در مورد 
قانون موســوم به حجاب و عفاف تفسیری قاطع و بدون شائبه است. این قانون 
با همه عوارض سیاســی ای که دارد اجرایی نخواهد شد، ولی به عنوان یک بهانۀ 

ناسازگار با عدالت باقی خواهد ماند.

یادداشت

رسالت و وظایف دانشجویان و طلاب 
از دیدگاه آیت الله جوادی آملی

آیــت الله جــوادی آملی تصریح کــرد: وظیفه بایســته 
دانشــجویان و طلاب منتظر، تلاش برای فراگیری از سر 
میل و رغبت قلبی است، چون تلاش بی رغبت، به سردی و 

سستی می گراید و متوقف و خاموش می شود.
بــه گزارش ایلنا، گفتــاری از الله جوادی آملی در شــرح 
دعای اللهم ارزقنا توفیق الطاعۀ در مورد رسالت و وظایف 

دانشجویان و طلاب منتشر شد:
الف. تلاش در راه علم اندوزی:

جهد یعنی به کار بستن تمام توان و کوشش نهایی انسان 
در مسیر رسیدن به مقصود. طالب دانش باید تمام کوشش 
خویــش را در راه علم اندوزی بــه کار گیرد. فرد یا جامعه 
جاهل، به مراتب حقیقی انتظار دست نمی یابد و نمی تواند 
زمینه ساز ظهور امامی باشد که خود خزانه علم الهی است: 
و خزّان العلم. از این رو کوشــش در علم اندوزی از وظایف 
منتظران راستین آن امام همام به ویژه طلاب و دانشجویان 

است: وعلی المتعلّمین بالجهد.
ب. رغبت در کسب علم:

رغبت، تمایل اکید و میل شــدید اســت. از دیگر صفات 
دانشجوی منتظر داشتن میل شــدید به اندوختن علم و 
تجهیز به آخرین دســتاوردهای علمی و فکری و نیز تولید 
دانش و اندیشه است. از این بخش دانسته می شود وظیفه 
بایسته دانشــجویان و طلاب منتظر، تلاش برای فراگیری 
از ســر میل و رغبت قلبی است، چون تلاش بی رغبت، به 
سردی و سســتی می گراید و متوقف و خاموش می شود: 

والرّغبۀ.
کتاب امام مهدی »عجل الله تعالی فرجه الشریف« موجود 

موعود ص2۰7

رضازاده:
بیش از ۱۰ هزار ایرانی در سوریه هستند

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شــورای اســلامی گفت: امیدواریم تحــولات نظامی که 
متأســفانه در کشور سوریه توسط گروه های تروریستی در 
حال انجام اســت، با اقداماتی که دولت جمهوری اسلامی 
ایران با روسیه، ترکیه و عراق در قطر آغاز کرده اند، متوقف 
شــود و ان شــاالله وضعیت بهبود پیدا کند؛ چراکه ما هم 
ایرانی در آنجا زیاد داریم، در حال حاضر، بیش از 1۰ هزار 
نفر ایرانی در سوریه هستند و حرمین مقدس ما نیز در آنجا 
قرار دارند و به نوعی سرنوشت این کشور برای ما مهم است.
یعقوب رضازاده در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره این که 
تکلیف بدهی های سوریه به ایران پس از اتفاقات اخیر چه 
می شود گفته شــده ۳۰ میلیارد دلار بدهی در این میان 
وجــود دارد، گفت: بنده در مورد آن ۳۰ میلیارد بدهی که 
گفته شده، اطلاعات خاصی ندارم، احتمالاً صحت نداشته 
باشــد. این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس یادآور شــد: هنگامی که کشورها با یکدیگر مبادله 
می کنند یا صادرات و واردات انجام می دهند قطعا یک سری 
بدهی هــا و طلب هایی  وجود دارد کــه این موضوع عادی 
اســت.  در حال حاضر، بســیاری از پول های ما در برخی 
کشورها بلوکه شده اند و همچنین برخی کشورها از ما طلب 
دارند و یا ما از آن ها طلب داریم، این مســائل بین کشورها 
عادی است و امیدواریم که حل شود.  رضازاده خاطرنشان 
کرد: ما امیدواریم تحولات نظامی که متأســفانه در کشور 
سوریه توسط گروه های تروریســتی در حال انجام است، 
با اقداماتی که دولت جمهوری اســلامی ایران با روســیه، 
ترکیه و عراق در قطر آغاز کرده اند، متوقف شود و ان شاالله 
وضعیت بهبود پیدا کند؛ چراکه ما هم ایرانی در آنجا زیاد 
داریم، در حال حاضر، بیش از 1۰ هزار نفر ایرانی در سوریه 
هســتند و حرمین مقدس ما نیز در آنجــا قرار دارند و به 
نوعی سرنوشــت این کشــور برای ما مهم است. این عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با اشاره به اینکه 
اقدامات دیپلماتیک و سیاسی در حال انجام است، عنوان 

کرد: امیدوارم که این قضیه به خیر و خوشی ختم شود.

میرزایی:
قانون عفاف و حجاب

اولویت کشور و مردم نیست
یک فعال سیاسی در خصوص ابلاغ قانون عفاف و حجاب در 
مجلس شورای اسلامی و رویکرد قالیباف گفت: ما نیازمند 
این هستیم که قالیباف به عنوان رئیس مجلس از ظرفیت 
خود برای کمک به دولت و حل تنش ها به درستی استفاده 
کند. اگر بتواند تصمیم درســتی بگیرد و مسیر انحرافی را 

در پیش نگیرد، آینده ی سیاسی خود را تضمین می کند.
جلال میرزایی فعال سیاسی اصلاح طلب و نماینده سابق 
مردم ایلام، درگفت وگو با ایلنا، در خصوص ارزیابی  خود از 
پیامدهای ابلاغ قانون عفاف و حجــاب و اینکه آیا اجرای 
این قانون در شــرایط فعلی دغدغه اصلی مردم اســت یا 
خیــر، گفت: در این خصوص هنگامی که می گوییم مردم، 
باید آن ها را به دو دســته تقسیم کنیم؛ بخشی که حجاب 
را ارزش را می داننــد و رعایــت می کنند و  بخش دیگری 
که آن را رعایت نمی کنند مــا معتقدیم بخش عمده ای از 
این گروه به دنبال بی ارزش کردن حجاب نیســتند اگر ما 
برپایه قانون می خواهیم همبســتگی و انسجام  اجتماعی 
و سیاســی را تقویت کنیم، باید به واقعیات توجه کنیم و 
کمک کنیم اقشــار مختلف جامعه که ارزش های متفاوت 
و دیدگاه هــای متفاوتی دارند را به یکدیگر نزدیک کنیم و 
نباید اختلافات جامعه را بیشــتر کنیم و دوگانگی به وجود 
بیاوریم. اما به نظر بنده الان قانون عفاف و حجاب، اولویت 
کشــور، مردم و خانواده ها نیســت.  میرزایی در خصوص 
اینکه چقدر ضرورت دارد که قالیباف مســئولیت کافی در 
قبال تصمیمات کلانی که تحت ریاســت او اتخاذ شده را 
بپذیرد، خاطرنشــان کرد: در چند روز اخیر مواضع خوب 
و مناســبی اتخاذ شده است. کســانی مثل ما که حامیان 
دولت هستیم، اگر به یکسری معذوراتی که آقای قالیباف 
با آن مواجه اســت، احترام بگذاریم و شــرایط و وضعیت 
کنونی کشــور را نسبت به سیاســت داخلی و خارجی در 
نظر بگیریم، مجموعا در خصــوص لایحه حجاب و عفاف 
با مشکلی روبرو نمی شــویم. پزشکیان گفته است که هم 
باید ارزش ها حفظ شــود و هم باید انســجام ملی تقویت 
شود. بنابراین اگر بینش مناسبی داشته باشیم، تصمیمی 
را که مشــکل ایجاد  کند،  نمی گیریم. این فعال سیاســی 
دربــاره رویکرد دوگانه قالیباف در حمایت کردن از مواضع 
تندروها و در موارد دیگر تلاش  برای تعامل با دولت گفت: 
به نظر من قالیباف رویکرد دوگانه ای ندارد؛ او در مجلسی 
کار می کند که تفکرات متفاوتی بر آن غالب است. علیرغم 
موضعی که رئیس مجلس در خصوص ابلاغ و اجرایی شدن 
قانون گرفت، من امیدوارم عقلانیت پیروز شود و تصمیمی 
منطقی و عقلایی بر مبنای همبستگی و انسجام ملی که در 

شرایط فعلی به آن نیاز مبرم داریم، گرفته شود. 

مراجع

مجلس

احزاب

یک فعــال سیاســی اصلاح طلب در 
خصوص ابلاغ قانــون حجاب و عفاف 
گفت: قالیباف به یک باره اعلام کرد که 
۲۳ آذر ماه قانون عفاف و حجاب را به 
رئیس جمهور ابلاغ می کند. این موضوع 
فاصلــه ای بین پزشــکیان و قالیباف 
ایجاد کرد و پزشکیان از قالیباف برای 
بیان ابلاغ این قانون ناراحت اســت. بر 
اساس تجربه ام در مجلس، می دانم که 
رفتارهای دوگانه و متضاد به هیچ عنوان 

در شأن ریاست مجلس نیست.
علی محمد نمازی فعال سیاسی اصلاح طلب 
در گفت وگو با ایلنــا، درباره پیامدهای ابلاغ 
قانون عفاف و حجاب و اولویت داشــتن این 
قانون برای مردم گفت:  نماینده اصفهان برای 
تایید ابلاغ و اجرای این قانون، از امام خمینی 
سخنی را روایت کردند که می گویند: قانونی 
که در مجلس تصویب شود و شورای نگهبان 
تایید کند، باید ابلاغ و اجرا شود. اما امام روی 
مجلســی که با رای اکثریت واجدین شرایط 
شکل بگیرد، تاکید داشت. و فرمود : مجلس 
عصاره ملت اســت و مجلــس در راس امور 
است. اگر مجلســی مانند مجالس  دوره های 

اول تا دوره ششــم، در یک فضای رقابتی و 
مشارکتی شکل بگیرد و آن ها قانونی را وضع 
کننــد، این قانون خروجــی افکار عمومی و 
مطالبات عمومی ملت و نیاز کشور است. اما 
مجالس فعلی با کمترین آرا، یعنی حدودا ده 
درصد واجدین شرایط شکل گرفته است. در 
نتیجه نماینده ای که با رای کمی وارد مجلس 
می شــود، نمی توانــد تامین کننده مطالبات 

اکثریت مردم و نیازهای کشور باشد.
نمــازی در خصوص ابلاغ قانــون حجاب و 
عفاف توســط نمایندگان مجلس بیان کرد: 
چرا نماینــدگان مجلس باید قانونی را وضع 
کننــد که به افراد بیگانه اجــازه می دهد به 
زنان و دختران کشور امر به معروف و نهی از 
منکر کنند؟ نمی خواهم راجع به این موضوع 
احساسی صحبت کنم، ولی این روند که زنان 
و دختران کشــورمان را تنبیه کنند و تذکر 

دهند، اصلا کار درستی نیست.
این فعال سیاسی اصلاح  طلب قانون عفاف و 
حجاب را از بعد حقوقی بررسی کرد و گفت: 
یکــی از مجازات هایی که بــرای این قانون 
تعیین کرده اند، این اســت که اگر به کسی 
تذکر دادند و رعایت نکرد؛ نمی تواند متقاضی 

خروج از کشور باشد. یعنی ماندن در کشور 
و زندگــی در ایران یک مجازات محســوب 

می شود.
 وی خاطرنشــان کرد: چون موضوع حجاب 
مستند به دین اسلام و دین تشیع می شود، بر 
نمایندگان مجلس لازم است که این موضوع 
را به اهل فن در حوزه ها و دانشگاه ها بسپارند 
و بعد از آن حقوقدانان کاملا قضیه را از جنبه 
حقوقی موشکافانه بررسی کنند و با استناد 
به آیات قرآن و احادیث و روایات ببینند که 
آیا حجاب اجباری است یا اختیاری و معیار و 

میزان آن چقدر است.
نمازی درباره مســئولیت پذیری قالیباف در 
مقابل تصمیمات کلانی که تحت ریاســت 
او گرفته شــده  اســت، گفت: سیاست ها با 
مصوبــات فرق می کند. هنگامی که برای بند 
و ماده ای از یک مصوبه رای گیری می شــود، 
هرکســی در هر سمتی باشــد مانند هیئت 
رئیسه یا رئیس کمیســیون ها؛ دیگر فرقی 
ندارد. رای آن ها هم با رای نمایندگان مجلس 
برابری می کند. اما اگر خروجی مجلس قابل 
قبول باشد، رئیس مجلس باید از این مصوبه 
به نمایندگی از بقیه نمایندگان توضیح بدهد 

و از آن دفاع کند.
این فعال سیاسی در خصوص رویکرد دوگانه 
قالیبــاف در حمایــت از تندروها و تعامل با 
دولــت، بیان کرد: قالیباف در شــروع کار با 
شــعار وفاق ملی دولت چهاردهم همکاری 
کرد و نماد این همکاری رای اعتماد مجلس 
با ریاســت قالیباف به کابینه آقای پزشکیان 
بود. تا چند روز گذشــنه کاملا واضح بود که 
سران سه قوه و مخصوصا قالیباف و پزشکیان 
با یکدیگر همراهــی و همکاری کافی دارند. 
اما هنگامی که مصوبه ای قانون می شود و به 
رئیس جمهور ابلاغ می شــود، رئیس جمهور 
یک هفته وقت برای ابلاغ این قانون دارد. در 
غیر این صورت رئیس مجلس باید آن را ابلاغ 
کند. درخصــوص قانون حجاب و عفاف یک 
هفته گذشته بود پزشکیان آن را ابلاغ نکرده 
و قصد هم ندارد کــه آن را ابلاغ کند بعد از 
آن قالیبــاف هم آن  را ابــلاغ نکرد و به نظر 
می آمــد که قالیباف متوجه مشــکلات این 
مصوبه شده و عواقب آن را درک کرده  و سه 
قوه قصد داشتند با همکاری یکدیگر به دنبال 
راه حلی برای آن باشند. با تاخیر در خصوص 
ابلاغ این مصوبه، قالیبــاف به یک باره اعلام 
کرد که 2۳ آذر مــاه قانون عفاف و حجاب 
را به رئیس جمهور ابلاغ می کند. این موضوع 
فاصله ای بین پزشکیان و قالیباف ایجاد کرد و 
پزشکیان از قالیباف برای بیان ابلاغ این قانون 

ناراحت است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به این 
ســوال که موضع گیری های دوگانه قالیباف 
برای آینده سیاســی او فرصت ســاز است یا 
آســیب زننده، بیان کرد: من نمی دانم انگیزه 
و یا محرک قالیباف از این رفتارهای دوگانه 
چیست. اما بر اســاس تجربه ام در مجلس، 
می دانم که رفتارهای دوگانه و متضاد به هیچ 

عنوان در شأن ریاست مجلس نیست.
ایــن نماینده ادوار مجلــس درباره همراهی 
قالیباف و مجلس با پایان انتصابات دولت بیان 
کرد: در تعیین وزرا و استانداران و فرماندارها 
به نظر می رسد که سهم اصولگراها در درجه 
اول قرار گرفت و ســهم حامیان قالیباف در 
این مجموعه خوب رعایت و نگرانی ها برطرف 
شده  است. ۹ نفر از وزرا اصولگرا و از حامیان 

قالیباف به شمار می آیند.

محمد هاشــمی فعال سیاسی اصلاح 
طلب گفت: باتوجه به شــرایط منطقه 
امروز وحدت و انسجام داخلی بیش از 
هر زمانی حائز اهمیت بوده و بهتر است 

متوجه  خطری  اگر  که  بدانند  دشمنان 
جمهوری اسلامی ایران شود کل منطقه 

مانند انبار باروت منفجر خواهد شد.
محمد هاشمی فعال سیاسی اصلاح طلب، با 

اشاره به مهم ترین اولویت کشور با توجه به 
تحولات اخیر در منطقه، عنوان کرد: انقلاب 
اســلامی یک انقلاب به معنی واقعی کلمه 
مردمی اســت. انقلاب ما بــا حضور مردم و 
هماهنگی و یکپارچگی مردم رقم خورد. در 
طول این ســال ها نیز که حدود 45 سال از 
عمر انقلاب اسلامی می گذرد، بازهم وحدت 
کلمه و همراهی مردم بوده  که سبب شده تا 
انقلاب حفظ شود. درست است که اشکالات 
و کمبودهایی وجود داشته و هنوز هم وجود 
دارد، اما هیچ کدام باعث تفرقه و جدایی در 

جامعه ایرانی نشده است.
بــه گزارش ایســنا، وی در ادامه اظهار کرد: 
وحدت کلمه انقلاب ما را حفظ کرده است. 
در مراســم های 22 بهمن ماه و دوران دفاع 
مقدس شــاهد حضور یکپارچه مردم بودیم. 
علی رغم گله هایی که مردم دارند همواره در 
صحنــه بوده اند. در واقع رمز پیروزی و ادامه 

انقلاب اسلامی وحدت کلمه است. مردم در 
همه صحنه ها حاضر شــده و همواره توطئه 
های دشــمنان را خنثــی کرده اند. باید رمز 
پیروزی انقلاب حفظ شــود. اگر این وحدت 
کلمه حفظ شود، هیچ خطری نمی تواند این 

انقلاب را تهدید کرده یا بشکند.
وی  تاکیــد کرد: اگــر اتفاقی در منطقه رخ 
دهد و دشمن بخواهد خسارتی به جمهوری 
اســلامی وارد کند، منطقــه منفجر خواهد 
شــد و نه تنها ایران بلکه همه کشــورهای 
منطقه آســیب خواهند دید و آثار سوء آن 
به کشورهای دیگر نیز خواهد رسید. بنابراین 
اکنون وحدت و انســجام داخلی بسیار مهم 
اســت. به جامعه بین الملل نیز این پیام را 
می دهیم که با آتش بازی نکنند. اگر خطری 
متوجه جمهوری اســلامی ایران شــود کل 
منطقه مانند انبار باروت منفجر خواهد شد 
و دودش به چشم دشمنان نیز خواهد رفت.

رئیس قوه قضائیه در مراسم بزرگداشت 
روز دانشجو گفت: در سال ۱۴۰۱ اقداماتی 
صورت گرفت ممکن است خطاهایی هم 
به ۹۰ هزار  نزدیک  باشد.  وجود داشته 
پرونده یا مختومه شد و یا روند آن کوتاه 
شد دو دستگاه اعتراض کردند که برخی 
از این افراد جزو داعش و منافقین بودند 
دو لیست به ما دادند که در مجموع ۱۵۰ 
نفر شدند و ما بررسی کردیم برخی از 

اینها اصلا آزاد نشده بودند.
ایلنا، حجت الاســلام  به گزارش خبرنــگار 
غلامحسین محسنی اژه ای در روز دانشجو با 
در مراســم روز دانشجو که در دانشگاه علوم 
تحقیقات برگزارشد، گفت: ما به عنوان اشرف 
مخلوقات یعنی بهترین خلق پرودگار هستیم. 
انسان خلیفه الله است و باید همه زیبایی ها 
و صفات الهــی را در دنیا پیاده کند. خداوند 
بزرگ راه رسیدن انسان کامل و خلیفه الهی 

به کمال را نشان  داده است.
اژه ای بــا بیان اینکه ما هــر روز از خدا می 
خواهیم در دنیا و آخرت حسنه بدهد، گفت: 
باید بتوانیم زیبایی ها را در دنیا افزایش دهیم 
روحیاتی که خدا می پسندد را افزایش دهیم 
و باید پیشرفت داشته باشیم این پیشرفت از 
دانشــگاه شروع می شود بدون علم و آگاهی 
بســیاری از کارها پیش نمی رود اما علم به 
تنهایی کافی نیست و گاهی اوقات ما را به راه 
غلط می برد بنابراین علم در کنار تزکیه مهم 
است این دو بال اگر با هم نباشند به مقصد 

نمی رسیم.
وی ادامــه داد: آیا فقط باید علــم را از دنیا 
بگیریم. آن کسی که امروز هزاران کودک و 
انسان را میکشــد مدعی علم و تمدن است 
امــا یا علم خود را از جــای خوبی نگرفته و 
یا تزکیه در کنار علــم ندارد آن هم که می 
خواهد ســیطره خود را برهمه تحمیل کند. 
ادعای تمــدن برتر دارد اما امــروز همه به 

محصولی که آن علم داشته اعتراض داریم. 
رئیس دســتگاه قضا با اشاره به شکل گیری 
دانشــگاه آزاد گفــت: چنــد نفــر از فارغ 

التحصیلان این دانشــگاه مدیــران امروز و 
دیروز و آینده کشور هســتند آیا از عملکرد 
آنها راضی هستید این دانشگاه از تاسیسات 
ارزشــمند است ممکن اســت ضعف هایی 
وجود داشته باشــد که باید ارتقا پیدا کند. 
جایگاه این دانشــگاه در کجاست امروز شما 
سرافرازید و سر خود را بالا می گیرید و می 
گویید رتبه این دانشگاه در دنیا رتبه خوبی 
اســت. چه تعــداد از دولتمــردان و وزرا در 
همین دولت های نهم و دهم و گذشته فارغ 

التحصیل این دانشگاه هستند.
وی افزود: قطعا در قوه قضائیه اشکالاتی است 
کــه ما آن را تلاش می کنیــم کم کنیم. در 
خصوص معیشت قضات و کارمندان علیرغم 
عقب هستیم. در جایی که خلا داریم تلاش 
میکنیم این قوانین اصلاح شود اما باید ملتزم 
به قانون باشــیم و قوه قضائیه از همه بیشتر 
باید ملتزم  به قانون باشــد برخی از احکام را 
طبق قانون اساســی و مجلــس نمی توانیم 
منتشر کنیم.اژه ای ادامه داد: باید همه ملتزم 
به قانون باشیم نمی شود یک نهاد قبول نکند 
تا این قانون هست باید ملتزم به قانون باشد 

اگر اشکالی دارد می توانیم رفع کنیم.
وی دربــاره مطالبــات دانشــجویان درباره 
برخورد با دانه درشت ها گفت: چرا می گویید 
برخورد نمی شود ما در همه دوره ها و دولت 
ها برخورد کردیم در مواردی که حکم قطعی 
شده اعلام شده اســت. طبق قانون ما نمی 
توانیم کسی را که طبق نظر پزشکی قانونی 
زنــدان برای جان او خطر دارد در زندان نگه 
داریم. ما برای همه این رویه را داریم اما شاید 

ده نفر دیده شوند.
رئیس قوه قضائیه با اشــاره به حوادث سال 
14۰1 گفت: در سال 14۰1 اقداماتی صورت 
گرفت ممکن اســت خطاهایــی هم وجود 
داشته باشــد. نزدیک به ۹۰ هزار پرونده یا 
مختومه شــد و یا روند آن کوتاه شد، پس از 
اعمال این عفو ها، دو دســتگاه به ما اعتراض 
کردند که تعدادی از محکومینِ عفوشده عضو 
منافقین و یا گروهک های تکفیری هســتند 

و یک لیســت 15۰ نفره در این زمینه به ما 
دادند. از آن لیست 15۰ نفره یک نفر بود که 
اتهام نفاق داشــت و از محکومیت او نیز یک 
ماه باقی مانده بود و به ســبب حسن رفتار 
در زندان یک ماه ماندن در زندانش بخشیده 

شده بود.
وی گفــت: اقداماتی کــه در دوره فعلی قوه 
قضائیه طی ســه ســال و نیم اخیر نسبت 
به رفع موانــع تولید و جلوگیری از تعطیلی 
بنگاه های تولیدی و اقتصادی شده به مراتب 
بالاتر از دوره های قبلی است. در نشست های 
مســتمری که ما مسئولان قضایی با فعالان 
اقتصــادی و تولیــدی و کنش گــران حوزه 
دانش بنیــان داریم آنها بــه صراحت اعلام 
می دارند که مساعدت ها و کمک های دستگاه 
قضایی به حوزه های کاری آنها از مســئولان 

ذیربط حوزه های شان نیز بیشتر است.
رئیس قــوه قضائیه یــادآور شــد؟ یکی از 
دانشــجویان گرانقدر در سخنان خود چنین 
مطرح کرد کــه چرا قوه قضائیه با فردی که 
انتقاد می کند برخــورد می کند؛ باید بگویم 
که حتی یک نمونه وجود ندارد که دستگاه 
قضایی با فرد منتقــد به صرف انتقاد کردن 
برخــورد کرده باشــد؛ اما اینکــه فردی در 
ســخنان خود به دیگری تهمــت بزند و یا 
نشــر اکاذیب کند و یا امنیت روانی جامعه 

را مخــدوش کند.وی با اشــاره به برگزاری 
جلسات به دانش بنیان ها گفت: آنها معتقدند 
که کمک قوه قضائیه به تولید و رفع مشکلات 
از سازمان های دیگر به آنها بیشتر بوده است.

رئیــس قوه قضائیــه در بخــش دیگری از 
صحبت هایــش گفــت: جرم فعــل یا ترک 
فعلی اســت که در قانون بــرای آن مجازات 
تعیین شده باشد برای همه ترک فعل ها در 
قانون مجازات تعیین نشده است و از همین 
رو شــاید به نظر شــما به این ترک فعل ها 

رسیدگی نمی شود.
وی درباره احکام الهی و حد ســرقت گفت: 
اگر سرقت با شرایطی که در اسلام آمده ثابت 
شد، باید انگشت هایش را قطع کرد. این حکم 
خداســت که جاری شــده و الان هم جاری 
اســت با اینکه تحت فشــار نهادها هستیم 
بیشترین حکم حد سرقت که در همین سه 

سال انجام شده است، همین حکم است.
وی همچنین گفت: دانشجویان در رابطه با 
عدالت و آزادی های مشــروع گفتند که پیچ 
و خم های خود قانون ســبب شده که نه به 
آزادی و نه به عدالت برسیم که به نظرم  کاملًا 
درست است و در حد خودم به دنبال اصلاح 
قوانینی هســتم کــه پیچیدگی هایی ایجاد 
می کنند و ســبب اطاله دادرسی می شوند و 

مانع عدالت اجتماعی هستند.

انتقاد نمازی از عملکرد قالیباف در ابلاغ قانون عفاف و حجاب:

رفتارهای دوگانه در شأن ریاست مجلس نیست

هشدار چهره اصلاح طلب:

خطری متوجه ایران شود، منطقه مانند انبار باروت منفجر می شود

اژه ای در دانشگاه آزاد:

در همه دوره ها و دولت ها با مفاسد دانه درشت برخورد کردیم


